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SPIRITUALITY AS A VALUE BASIS FOR THE PROFESSIONAL ACTIVITY  
OF THE TEACHER 

Yerkibaeva G.G., doctor of pedagogical Sciences, Professor of International Kazakh-
Turkish University. H. A. Yasavi (Turkistan, Kazakhstan), e-mail: professor-
erkibaeva@mail.ru 

Illarionova L.P., doctor of pedagogical Sciences, Professor, Department of pedagogy. 
Moscow state regional University, Moscow, Russia, e-mail: ilp-dok@mail.ru  

The article reveals the philosophical and psychological-pedagogical foundations 
of spirituality, as the value basis of professional-pedagogical activity. The main 
approaches to the study of the problem of the spiritual development of the personality, 
developed in modern scientific knowledge, are studied. On the basis of an axiological 
approach, the essential characteristics of a teacher’s spirituality are studied. A 
structural-functional model of a teacher’s spirituality is described as its professionally 
significant quality. It specifies the main directions of the ethization of the educational 
environment, ensuring the spiritual development of the future teacher in the course of 
his professional training. 

Key words: spirituality, spiritual values, spiritual culture of society; value 
orientations, attitudes, spiritual development of the individual; moral education, 
spiritual and moral education; ethics of the educational environment; teacher training. 
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Библия стала письменным источником не только гуманитарной науки, но 
и естественнонаучной культурой. Духовным источником  христианской 
мировоззренческой программы  является Библия, анализ ее основных 
положений  составляет важнейшую и необходимую часть  создания 
современной мировоззренческой программы, в которой должно быть 
органично соединено религиозное, философское и научное знание.   

Ключевые слова: гуманитарные знания, естественнонаучное знание, 
научная программа христианства, языковая культура, герменевтика. 
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THE KNOWLEDGE OF THE BIBLE AND THE LANGUAGE AND CULTURE IN THE 

EDUCATIONAL TRADITIONS OF CHRISTIAN CIVILIZATION 
Koskov S.N., doctor of Philosophy, Professor of Orel State University, Orel, E-mail: 
antonovaM3095@mail.ru  

The Bible became a written source not only of humanitarian science, but also of 
natural science culture. The spiritual source of the Christian worldview program is the 
Bible, the analysis of its main provisions is the most important and necessary part of 
the creation of a modern worldview program, which should be organically combined 
religious, philosophical and scientific knowledge.  

Key words: humanitarian knowledge, natural science knowledge, scientific 
program of Christianity, language culture, hermeneutics. 
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В статье анализируются возможности села в системе  воспитания подрастающего 
поколения. Рассматриваются социально-педагогические факторы, определяющие 
процессы социальной интеграции и реинтеграции личности ребенка. 

Ключевые слова: педагогическое сопровождение, воспитывающая среда детства, 
адаптивные модели социокультурного пространства села. 
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The article analyzes the possibilities of the village in the system of education of 

the younger generation. Socio-pedagogical factors determining the processes of social 
integration and reintegration of the child's personality are considered. 
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УРОКАХ БИОЛОГИИ И ПУТИ ИХ РЕШЕНИЯ В ПРОЦЕССЕ ОРГАНИЗАЦИИ 
ИНДИВИДУАЛЬНО-ГРУППОВОЙ ПОЗНАВАТЕЛЬНОЙ ДЕЯТЕЛЬНОСТИ 
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В данной статье рассматриваются проблемы, с которыми сталкивается 

педагог на каждом этапе организации индивидуально-групповой учебно-
познавательной деятельности обучающихся на уроках биологии в процессе 
формирования коммуникативных УУД. Основываясь на опыте организации 
индивидуально-групповой работы, автор предлагает пути решения 
возникающих проблем на каждом из этапов. В ходе экспериментальной части 
исследования выявлены причины возникающих трудностей: неоднородность 
контингента в классном коллективе, различный уровень коммуникативной 
культуры, вопросы лидерства в коллективе. Также в статье приведены 
некоторые из критериев оценки сформированности коммуникативных 
универсальных учебных действий обучающихся. Данная статья актуальна для 
педагогов-практиков и студентов педагогических ВУЗов, так как проблемы, с 
которыми сталкиваются педагоги в процессе формирования 
коммуникативной культуры обучающихся, имеют единую основу. 

Ключевые слова: коммуникативные УУД, коммуникативная культура,  
индивидуально-групповая работа, познавательная деятельность, 
мониторинг, умения, совместная деятельность обучающихся. 
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SOLUTION IN THE PROCESS OF ORGANIZATION OF INDIVIDUAL-GROUP 
EDUCATIONAL AND COGNITIVE ACTIVITY OF STUDENTS 

 
Yushina E.V., post-graduate student of the Department of methods of teaching biology, 
chemistry and ecology,  Moscow State Region University, e-mail: 
iushinaelena@yandex.ru 

This article discusses the problems faced by the teacher at each stage of the 
organization of individual-group educational and cognitive activity of students in 
biology lessons in the process of forming communicative multipurpose learning 
activities of students. Based on the experience of organizing individual group work, the 
author suggests ways to solve problems at each stage. During the experimental part of 
the study, the causes of the arising difficulties were identified: heterogeneity of the 
contingent in the classroom team, different levels of communicative culture, leadership 
issues in the team. The article presents some of the criteria for assessing the formation 
of communicative multipurpose learning activities of students. This article is relevant 
for practicing teachers and students of pedagogical universities, as the problems faced 
by teachers in the process of forming a communicative culture of students have a 
foundation. 

Key words: communicative multipurpose learning activities of students, 
communicative culture, individual-group work, cognitive activity, monitoring, skills, 
joint activity of students. 
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В статье рассматривается проблема преподавания экономико-математического 
моделирования на занятиях в системе довузовской подготовки. Приводится пример 
задания, критерии его оценивания, методы решения. Даются рекомендации по 
построению модели.  Отмечаются основные проблемы, с которыми могут столкнуться 
школьники. Предлагаются рекомендации для успешного усвоения изучаемого материала. 
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The article considers the problem of teaching economic and mathematical 

modeling in the classroom at in the system of pre-University training. An example of a 
task, criteria for its evaluation, and methods of solution are given. Recommendations 
on the construction of the model are given. The main problems that students may 
encounter are noted. Recommendations for successful assimilation of the studied 
material are offered. 
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 В статье рассматриваются некоторые особенности использования 
информационных технологий в системе высшего образования Российской 
Федерации на примере методической разработки практического занятия по 
иностранному (немецкому) языку. Определено понятие системы электронного 
обучения.  

Актуальность статьи определяется значительными изменениями 
содержательного и технологического характера обучения иностранному 
языку, что требует от преподавателя применения информационных 
технологий для развития у обучающихся коммуникативных навыков в сфере 
будущей профессиональной деятельности и формирования информационно-
коммуникативной компетенции обучающихся в целом.  

Целью статьи является на примере методической разработки 
контрольно-проверочного занятия по немецкому языку продемонстрировать 
возможность применения различных технических средств и учебных 
материалов ресурсов сети Интернет на практическом занятии для проверки 
сформированности у обучающихся лексико-грамматических категорий по 
иностранному языку в моделируемых ситуациях профессиональной 
деятельности. 

Предмет исследования – разработанные для занятия презентации и 
интерактивные задания, аутентичный аудио и видеоматериал, 
подготовленный на основе ресурсов сети Интернет.   

Результат исследования: представлено структурное содержание 
методической разработки практического занятия по немецкому языку с 
использованием информационных технологий, позволившие 
усовершенствовать процесс контроля сформированности умений и навыков 
использования лексико-грамматических категорий немецкого языка в 
моделируемых ситуациях профессиональной деятельности, а также 
формирование информационно-коммуникативной компетенции у лиц рядового 
и младшего начальствующего состава, впервые поступающих на службу в 
органы внутренних дел Российской Федерации.  

Область применения результатов – образовательный процесс в системе 
высшего образования профессиональной направленности. 

Ключевые слова: информационные технологии, электронное обучение, 
информационно-коммуникативная компетенция, методическая разработка. 
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The article focuses on essential characteristics of information technologies in 
Russian higher education on the example of the methodical development of practical 
classes in a foreign (German) language. The concept of e-learning is defined.  

The relevance of the article is determined by significant changes in the 
informative and technological nature of a foreign language teaching, that requires the 
teacher to use some information technologies to develop students' communication 
skills in the future professional activities and the formation of information and 
communication competence of students in general. 

The aim of the article is to demonstrate the possibility of using various technical 
devices and educational resources of the Internet in order to check the understanding 
of lexical and grammatical categories by students in simulated situations of 
professional activity at all the stages of practical training in German using the example 
of the methodical development of control and test classes in a foreign  language. 

The subject of the research - the presentation and interactive tasks, authentic 
audio and video materials, prepared on the basis of Internet resources. 

The result of the study: the structural content of the methodological development 
of practical classes in the German language is described. 

As a result of the methodical development of a practical lesson in a foreign 
(German) language using, the ultimate goal of the lesson was achieved - assessment of 
the development of skills of using the lexical and grammatical categories of the 
German language in simulated situations of professional activity and the formation of 
information and communication competencies of private and junior commanders for 
the first time entering an Internal Affairs of the Russian Federation organization. 

The field of application of the results is the educational process in the system of 
higher education of professional orientation. 

Keywords: information technologies, e-learning, information and communicative 
competence, methodical development. 
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факторы неуспеваемости, предложен общий подход к преодолению 
неуспеваемости  младших школьников. 

Ключевые слова: неуспеваемость, отставание, причины неуспеваемости,  
виды неуспеваемости, типы неуспевающих школьников. 
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В статье представлен результат исследования педагогических условий 

историко-культурной социализации сельских школьников Ленинградской 
области, осуществленного на примере изучения кейса СОШ пос. Сельцо. Как 
показал анализ интервью, проведенных с учениками школы, педагогическим 
коллективом школы были созданы позитивные педагогические условия 
историко-культурной социализации учащихся путём сочетания трёх 
педагогических технологий: поисковых краеведческих экспедиций, фольклорных 
мастер-классов, которые проводили учителя и музейной педагогики. 

Ключевые слова: историко-культурная социализация, педагогические 
условия, школьники, историческая память, СОШ пос. Сельцо. 
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The article presents the results of the study of pedagogical conditions of historical 
and cultural socialization of rural schoolchildren of the Leningrad region, carried out on 
the example of studying the case of the village school. According to the analysis of 
interviews conducted with students of the school, the teaching staff of the school 
created positive pedagogical conditions of historical and cultural socialization of 
students through a combination of three pedagogical technologies: search local history 
expeditions, folklore workshops conducted by teachers and Museum pedagogy. 

Keywords: historical-cultural socialization, pedagogical conditions, students, 
historical memory, school village Seltso. 
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деятельности ФГБОУ ВО «Орловский государственный институт культуры»,  е-mail: 
e.v.domar@mail.ru 

В статье выявлена роль социально-культурного воспитания в 
становлении личности студента вуза культуры, обладающего российской 
гражданской идентичностью, сформированной на основе духовно-
нравственных и культурных ценностей, способного к творческой 
самореализации и практическому участию в социокультурных преобразованиях 
страны. 

Ключевые слова: образование, социально-культурное воспитание, 
модернизация российского общества, «я-концепция» личности, социальные 
компетенции, копинг-стратегии, социально-культурная активность. 
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DEVELOPMENT OF UNIVERSITY STUDENTS OF CULTURE 
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"Oryol State Institute of Culture", E-mail: e.v.domar@mail.ru 

The article reveals the role of socio-cultural education in the development of the 
personality of a university student of culture, possessing Russian civil identity, formed 
on the basis of spiritual, moral and cultural values, capable of creative self-realization 
and practical participation in the sociocultural transformations of the country. 

Keywords: education, socio-cultural education, modernization of the Russian 
society, self-concept of personality, social competences, coping strategies, socio-
cultural activity. 
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В данной статье рассматриваются различные научные подходы к определению 
понятия «государственный праздник» как ведущей массовой формы социально-
культурной деятельности, характеризуется государственный формат современной 
праздничной культуры, а также календарь государственный праздников России. 
Особое внимание в статье уделяется подробному анализу процесса организации и 
проведения ряда государственных праздников, которые были реализованы за 
последние годы на сценических площадках города Орла. 

Ключевые слова: государственный праздник, массовая форма, социально-
культурная деятельность, праздничная культура России, технология организации 
и проведения, сценарий. 
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Тhe article discusses various scientific approaches to the definition of "public 
holiday" as a leading mass form of social and cultural activities, characterized by the 
state format of modern festive culture, as well as the calendar of public holidays in 
Russia. Particular attention is paid to the detailed analysis of the process of 
organization of a number of public holidays, which have been implemented in recent 
years on the stages of the city of Orel. 
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В статье рассмотрена проектная деятельность кафедры народного 

пения вуза культуры, направленная на сохранение и развитие традиционной 
народной культуры региона. Анализируется опыт разработки и реализации 
научно-исследовательских и художественно-творческих проектов в процессе 
подготовки обучающихся по направлению «Искусство народного пения»  в 
Орловском государственном институте культуры.  

Ключевые слова: вуз культуры, направление подготовки, искусство 
народного пения, проектная деятельность, научный проект, творческий проект.  
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DESIGN ACTIVITIES OF THE UNIVERSITY OF CULTURE IN THE DIRECTION 
«THE ART OF FOLK SINGING»: REGIONAL ASPECT 
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The article discusses the design activities of the Department of Folk Singing of the 
University of Culture, aimed at preserving and developing the traditional folk culture of 
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Необходимость формирования готовности к проектной деятельности 

студентов – будущих специалистов социальной сферы вызвана спецификой их 
профессиональной деятельности. Целью данной статьи является  выявление 
эффективных механизмов вовлечения студентов в проектную деятельность в 
процессе обучения,  изучение возможностей  овладения ими проектной 
компетенцией и в целом повышения качества профессиональной подготовки 
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В работе устанавливается взаимоотношение организационно-
управленческой деятельности. В статье выявляются три основные подхода к 
исследуемой деятельности: системный, процессный, ситуационный. 
Определяются и детально анализируются специфические стороны 
организационно-управленческой деятельности дизайнера в системном 
подходе.  
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The paper establishes the relationship of organizational and managerial 
activities. The article identifies three main approaches to the studied activity: system, 
process, situational. The specific aspects of organizational and managerial activity of 
the designer in the system approach are defined and analyzed in detail. 

Key words: organizational and managerial activity of the designer; system, 
process, situational approaches in management 
 

Bibliography (transliterated) 
1. Abdeev R. F. Philosophy of information civilization. – M.: VLADOS, 1994. – 336 p.: 58 Il.  
2. Ackoff, R. L. Planning in large economic systems, translated from English., M., 1972. – 224 p. 
3. Afanasiev V. G. Society: consistency, knowledge and management. – M.: Politizdat, 1981. – 

432 p. 
4. Bakhlova, N. A. Formation of professional competences of future designers on the basis of 

interdisciplinary diagnostic complex (in the educational process of the University): dis. ... kand. 
PED. Sciences: 13.00.08 /Bakhlova Natalia. – Kaluga, 2017. – 244c.  

5. Boldina M. A. the Essence of organizational and managerial activity in social work / M. A. 
Boldina, V. N. Ostroverkhova // Psychological and pedagogical journal Gaudeamus. – 2017. –Vol. 
16, №2. – P. 45–49. 

6. Gerasimov B. N., Morozov V. V. management Technologies: Monograph. – Samara: Saratov 
state technical University, 2001. – 182 p. 

7. Gomzikova V. V., Modern approaches to management (process, system, situational) /V. V. 
Gomzikova// Materials of the X International student scientific conference "Student scientific 
forum" [Electronic resource]. – Access mode: 
URL:<ahref="https://scienceforum.ru/2018/article/2018004430">https://scienceforum.ru/2018/arti
cle/2018004430</a 

8. Zemtsov A. B. Process approach to organization management/ A. B. Zemtsov// Vestnik 
OGU – 2007. – №10. – P. 47–53. 

9. Egorshin A. P. personnel Management: Textbook for universities / A. P. Egorshin. — N. 
Novgorod: NIMB, 2007. – 720 S. 

10. Elkina O. S. Management as a category and multidimensional phenomenon/O. S. Elkina // 

mailto:almaviva@yandex.ru


Педагогические науки ♦  

№ 5 (118) Сентябрь–октябрь 2019 

Bulletin of Omsk University. Economy Series. – 2010. – №4. – P.  112–116. 
11. Ermak V. D., Systems. System principle. System approach/V. D. Ermak // Weekly "Kiev 

Vedomosti". – 2002. - 26.10. 
12. Ishmukhametov R. R. Problems of self-identity / R. R. Ishmukhametov. - Moscow: 2010. - 74 p. 
13. Kozlova G. V. non-Productive sphere in modern socio-cultural and economic space: call. 

Monogr. /call. auth. /edited by G. V. Kozlova. Tambov. - 2010. - 520c. 
14. Konoreva T. V. System approach to organization management/T. V. Konoreva // Bulletin of 

the Siberian Institute of business and information technologies. – 2013. – P. 17–21. 
15. Evolution of the situational approach in the Menegment /E. P. Kostenko// State and 

municipal management. Proceedings of the SKAGS. – 2012. – Pp. 100-106. 
16. Matysina M. S. Research of control systems: a tutorial. – SPb.: Publishing house of V. A. 

Mikhailov, 2006. – 224 p. 
17. Pavlenko A. N. Features of socio-psychological methods of personnel management of 

corporations/ A. N. Pavlenko, A.V. Kukartsev // Actual problems of aviation and cosmonautics. 
Socio-economic and human Sciences. – 2013. – P. 126–127. 

18. Samoukina N. V. Psychology of professional activity. – 2nd ed./ N. Samoukina. – SPb.: 
Publishing house "Piter". – 2003. – 224 p. 

19. Stukova Yu. E. Psychological methods of personnel management/ Yu. E. stukova, Yu. N. 
Chupakhina //Young scientist. Economics and management. – 2017. – №24 (158), Part III. – P. 298–299. 

20. Organization management: the Textbook / Under the editorship of A. G. Borginia, Z. P. 
Rumyantsev, N. A. Salomatina, – 2nd ed, Rev. And extra – M.: INFRA-M, 1999. – 669c. 

21. Fayol A. General and industrial management. M., 1992. 
22. Fayol A. Management is science and art / A. fayol, G. Emerson, F. Taylor, G. Ford. – M.: 

Republic. 1992. – 352s. 
23. Philosophical encyclopedic dictionary / compiled by: L. F. Ilichev, P. N. Fedoseev, S. M. 

Kovalev, V. G. Panov. - M.: Soviet encyclopedia. – 1983. – 840 p. 
25. Shabaykin, A. Yu. Socio-philosophical analysis of organizational and managerial activity and 

its optimization in modern conditions: dissertation ... candidate of philosophical Sciences: 
09.00.11 / Shabalkin Alexander. – Moscow, 2014. – 177 p. 

 
УДК 378 

А.С. РОДИОНОВ 
 

ДИДАКТИЧЕСКИЙ КОМПЛЕКС ИНФОРМАЦИОННОГО ОБЕСПЕЧЕНИЯ 
ФИЗИЧЕСКОЙ ПОДГОТОВКИ В ФОРМИРОВАНИИ ВОЕННО-

ПРОФЕССИОНАЛЬНЫХ КОМПЕТЕНЦИЙ БУДУЩИХ ОФИЦЕРОВ 
  

Родионов Анатолий Сергеевич, соискатель ФГБОУ ВО «Орловский государственный 
университет имени И.С. Тургенева», e-mail: rodionov.anatol@yandex.ru 

  В статье рассматривается возможность применения в учебном 
процессе информационно-технологического обеспечения физической 
подготовки (далее ИТОФП) с целью формирования военно-профессиональных 
компетенций (далее ВПК) будущих офицеров в военном вузе. ВПК состоят из 
трех видов подготовки будущих офицеров: теоретическая, организаторско-
методическая и практическая. Основными средствами ИТОФП являются 
физические упражнения и картирование мышления. Среди программных 
продуктов, реализующих метод картирования мышления, выделяется 
флагман – программный продукт MindJet Mind Manager, с помощью которого 
спроектирован дидактический комплекс информационного обеспечения 
физической подготовки (далее ДКИОФП). С целью проверки эффективности 
ИТОФП в учебном процессе проведена опытно-экспериментальная работа. 
Разработаны и обоснованы критерии, раскрывающие их показатели и уровни 
сформированности ВПК (мотивационно-ценностный, когнитивный и 
физический). 

Ключевые слова: физическая подготовка, дидактический комплекс 
информационного обеспечения физической подготовки, будущие офицеры, 
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The article considers the possibility of using in the educational process of information and 
technological support of physical training (hereinafter ITOPP) in order to form military-professional 
competences (hereinafter MPC) of future officers in military university. The APCs consist of three types 
of training of future officers: theoretical, organizational-methodological and practical. The main means 
of ITOPF are physical exercises and thinking mapping. Among the software products implementing the 
method of thinking mapping, the flagship - the software product MindJet Mind Manager, with the help 
of which the didactic complex of information support of physical training (hereinafter DCIOFP) is 
designed. Pilot work was carried out to test the effectiveness of ITOPF in the training process. Criteria 
are developed and justified, revealing their indicators and levels of MIC formation (motivational-value, 
cognitive and physical). 

Key words: physical training, didactic complex of information support of physical training, 
future officers, information and technological support, military-professional competences, 
mapping of thinking 
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В статье проанализированы результаты эмпирического исследования 
психологического благополучия субъектности личности студентов и их 
витальности. Рассмотрена направленность на осмысление жизни и 
личностный рост студентов младших и старших курсов, юношей и девушек. 
Выявлены особенности содержания психологического благополучия в разных 
выборках, модели направленности на более глубокое и ценностное содержание 
своей жизни в соответствии со своей индивидуальностью.  

Ключевые слова: психологическое благополучие личности, 
экзистенциальная наполненность, самопринятие, цели в жизни, личностный 
рост, витальность. 
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Varlamova M.A., teacher-psychologist of "Oryol Regional Center of Psycho-Pedagogical, 
Medical and Social Care," E-mail: varlamova.ma2014@yandex.ru 

The article analyzes the results of empirical research of psychological well-being 
of students ' subjectivity personality and their vitality. The focus on the understanding 
of life and personal growth of Junior and senior students, boys and girls. The features of 
The content of psychological well-being in different samples, models of focus on a 
deeper and more valuable content of his life in accordance with his personality.  

Keywords: psychological well-being of a person, existential fullness, self-
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В статье раскрыт авторский подход к развитию эмоционального 

интеллекта как основы эмоционального лидерства у обучающихся по 
программе «Управление персоналом». Обоснована роль эмоционального 
лидерства в повышении эффективности деятельности групп и организаций. 
Проанализирована эволюция зарождения исследований эмоционального 
интеллекта. Сформулировано определение эмоционального интеллекта с 
учетом ключевых положений ранее представленных определений. Представлен 
сравнительный анализ моделей эмоционального лидерства отечественных и 
зарубежных исследователей. Обоснована практическая значимость и основные 
направления развития эмоционального интеллекта для формирования 
эмоционального лидерского потенциала у обучающихся по программе 
«Управление персоналом».  

Ключевые слова: эмоциональный интеллект, эмоциональное лидерство, 
резонансное лидерство, диссонансное лидерство, самосознание, самоконтроль, 
социальная чуткость, управление отношениями, внутриличностный 
эмоциональный интеллект, межличностный эмоциональный интеллект. 
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The article reveals the author's approach to the development of emotional 

intelligence as the basis of students’ emotional leadership on the "Personnel 
Management" programme. The role of emotional leadership in the efficiency improving 
of groups and organizations is substantiated. The evolution of the origin of emotional 
intelligence studies is analyzed. The definition of emotional intelligence is formulated, 
taking into account the key points of the previously mentioned definitions. The 
comparative analysis of emotional leadership models of domestic and foreign 
researchers is presented. The practical importance and the main directions of 
emotional intelligence development for the students’ emotional leadership potential 
formation on the "Personnel Management" programme are explained.  

Keywords: emotional intelligence, emotional leadership, resonant leadership, 
dissonant leadership, self-awareness, self-control, social sensitivity, relationship 
management, intrapersonal emotional intelligence, interpersonal emotional 
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В статье представлены результаты исследования самооценки студентов 

медицинского вуза с различным уровнем успеваемости. Выявлено, что у студентов 
медицинского вуза с высокой академической успеваемостью личностная 
самооценка отличается тенденцией к завышению, устойчивостью, 
удовлетворенностью собой, а у студентов с низкой академической успеваемостью 
личностная самооценка занижена либо находится на среднем уровне, неустойчива, 
отличается более высокой степенью дифференцированности. 

Ключевые слова: самооценка, актуальная самооценка, идеальная 
самооценка, академическая успеваемость, низкая успеваемость, высокая 
успеваемость. 
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The article presents the results of a study of self-assessment of medical students 
with different levels of performance. It is revealed that the students of medical school 
with high academic performance personal self-esteem is characterized by a tendency to 
overestimate, stability, self-satisfaction, and students with low academic performance 
personal self-esteem is understated or is at an average level, unstable, characterized by 
a higher degree of differentiation. 

Key words: self-assessment, actual self-assessment, ideal self-assessment, 
academic performance, low academic performance, high academic performance. 
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